
گروه سینما و تلویزیون -  فیلم روان شناختی 
»تبعید« موفق به کســب جایزه بهترین فیلم بیست و 
ششــمین جشنواره فیلم سارایوو در کشور بوسنی و 

هرزگوین شد.
جشنواره فیلم سارایوو که امسال به دلیل بحران 
جهانی کرونا به صورت آنلاین برگزار شــد، جایزه 
قلــب بهترین فیلم این رویداد ســینمایی را به فیلم 
»تبعید« ســاخته »ویســار مورینا« کارگردان متولد 

کوزوو اعطا کرد.
»میشــل آزاناویســوس« کارگردان فرانسوی 
برنده اســکار که امسال ریاست هیات داوران بخش 
رقابتی جشــنواره فیلم سارایوو را بر عهده داشت از 

خانه اش در پاریس برنده جایزه اصلی این دوره از جشنواره را اعلام کرد که همراه با جایزه نقدی 16 هزار یورویی خواهد بود.
»تبعید« که اولین بار در جشنواره فیلم ساندنس و بخش پانورامای جشنواره برلین رونمایی شده بود، درباره یک مهندس شیمی 

اهل کوزوو است که در آلمان مشغول به کار است در محل کار مورد آزار قرار میگیرد و دچار بحران هویتی می شود.
در سایر بخش ها، جایزه قلب بهترین کارگردانی جشنواره که با جایزه نقدی 10 هزار یورویی همراه میشود به »رو حسنوف« 
کارگردان اهل کشور آذربایجان برای ساخت فیلم »جزیره درون« رسید و جوایز بهترین بازیگر مرد و زن این رویداد سینمایی هم به 

ترتیب به »ونجلیس موریکیس« برای فیلم یونانی »حفار« و »ماریا اسکاریچیچ« از کرواسی برای فیلم »کابوس« رسید.

گروه ســینما و تلویزیون - داود موثقی درباره 
آخرین تصمیم گیری ها برای اکران فیلم »عاشق پیشه« 

توضیح داد.
داود موثقی کارگردان »عاشق پیشه«، درباره آخرین 
وضعیت اکران این فیلم گفت: هنوز منتظر دریافت پروانه 
نمایش این فیلم هســتم. با اکران آنلاین آن اصلًا موافق 
نیســتم؛ چون با دست خودمان فیلم را قربانی می کنیم؛ 
فیلمی که نیم ساعت پس از نمایش قاچاق شود، دیگر 

ارزشی ندارد.
او افزود: این فیلم پتانســیل فروش دارد و از نظر 
تأثیرگــذاری موضوعی برای مخاطب جذاب خواهد 
بود؛ به همین دلیل معتقدم باید تا زمان مناسب صبر و آن 

را در سالن سینما اکران کنیم. وی ادامه داد: خوشبختانه این فیلم تابع زمان خاصی نیست؛ بنابراین موضوع آن با گذشت زمان کهنه نمی شود. 
قصه آن انسانی و عاشقانه و بهتر است در زمان خوب به مخاطب ارائه شود. این کارگردان همچنین درباره آخرین وضعیت تولید فیلم »دلربا« 

بیان کرد: منتظرم پروانه نمایش »عاشق پیشه« را دریافت کنم و بعد برای تولید این اثر برنامه ریزی خواهم کرد.
موثقی در پایان عنوان کرد: »دلربا« طنزی عاشقانه است و بازیگران نسبتاً زیادی دارد. اگر بودجه به ما اجازه دهد، از بازیگران چهره 
استفاده خواهیم کرد؛ چون پرداخت حق الزحمه های میلیاردی در توان ما نیست و باید سرمایه گذار پیدا شود. اگر شرایط استفاده از بازیگران 

چهره فراهم نشد، بیشتر روی ماهیت فیلم و بخش تکنیکال آن تمرکز خواهم کرد تا در نهایت مخاطب اثری جذاب را ببیند.

گروه سینما و تلویزیون -پیشکسوت 
شناخته شده ملی و جهانی تعزیه کشورمان 
گفــت: با توجه به شــرایط کرونا نیازمند 
حمایت هرچه بیشــتر از هنرمندان تعزیه 
برای اجرا با رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
هستیم و نباید فراموش کرد که هزینه برای 
این هنر ســرمایه گذاری فرهنگی اســت. 
محرم، فصل عاشــقانه گریستن بر سمبل 
اسوه ای از تبار مردانی است که چشمه های 
ایثار، وفاداری و معرفتش، ســیراب کننده 
کام تشنگانی است که در طلب معنویت و 
خداجویی دلِ دلِ می کنند. محرم که می شود 
ایران را بوی عطر اسفند تکایا، حسینیه ها و 
هیات های عزاداری که پیش پای عاشــقان 
عبــدالله الحســین)ع( دود می کننــد فرا 
می گیرد. عطری که شمیمش چون به نسیم 
عشــق و ارادت عاشقان امام سوم شیعیان 
مزین شــده، آرامش بخش ترین لحظات 
معنوی را برای عزاداران ســید و ســالار 
شهیدان چنان فراهم می کند که بغض فرو 

خورده تمام روزهای شان را پای مظلومیت 
مردی می ریزند که با شــرافتش، هجا هجا 
و فصل فصل واژه های ایثار، ایســتادگی، 
جوانمردی و شــهادت را هجی می کنند. 
آری، محرم به امامش زنده اســت و ایران 

به حسین ابن علی)ع(...
همین دست بهانه ها کافیست تا پای 
صحبت مردی بنشــینیم که 60 سال است 
شهادت خوان حسین، عباس، علی اکبر و 
علی اصغر است و هنوز هم خود را شاگرد 
کوچک مکتب عظیم حســینی و عاشورا 
می داند. اســتاد علاءالدین قاسمی یکی از 
آخرین بازماندگان نســل تعزیه گردانان و 
شــبیه خوانانی است که قبای سعادت را بر 
این آیین چنان پوشاندند که نه تنها در جای 
جای ایران آن را به رسم و به نام می شناسند 
که در سراســر جهــان از هنرمند گرفته تا 
مخاطب عادی، در برابر عظمت و بزرگی 
اجرای این شــیوه نمایشی آیینی و مذهبی 

ایران کلاه از سر بر می دارند.

تعزیــه؛ مهمترین خاســتگاه 
تحقق تئاتر ملی است

اســتاد علاء الدین قاسمی با تاکید بر 
آنکه هنر تعزیه مهم ترین بستر و خاستگاه 
بــرای حفظ آئین ها و شــیوه های نمایش 
ایرانی و تحقق تئاتر ملی در کشور به شمار 
می رود یادآور شد: طی بیش از سه قرن اخیر 
هنرمندان این عرصه تلاش کردند تا در کنار 
همراهی با ســوگواران و عزاداران شهدای 
کربلا در قالب شیوه ها و نمایش های آیینی 
بخش مهمــی از فرهنگ دینــی مردمان 
ایران زمین را ســینه به سینه منتقل کنند، تا 
امروز که آن گنجینه به عنوان میراثی گران بها 
به دســت ما رسیده است. هنر تعزیه شاید 
در شکل و ظاهر برگرفته شده از آئین های 
نمایشی باشــد اما در عمق خود ریشه در 
عمیق ترین باورهای دینی و مذهبی ایرانیان 
دارد. نکته مهم تر آنکه در مواجهه مخاطبان 
جهانی با این هنر نیز آن ها توانستند بخش 
مهمی از معارف و شعائر دین اسلام و مفهوم 

حق طلبی و صلح جویــی آن را به وضوح 
دریابند.

صفــر  و  محــرم  تعزیــه 
تعطیل بردار نسیت

این هنرمند پیشکسوت و چهره ملی و 
جهانی شناخته شده عرصه تعزیه کشورمان 
که از بازماندگان مکتب تعزیه سنتی ایران به 
شــمار می رود خاطرنشان کرد: در شرایط 
فعلی و با شــیوع ویروس کرونا بسیاری از 
هنرمندان تعزیه شــاهد تعطیلی فعالیت ها 
و اجراهای شــان در بسیاری از استان ها و 
شهرســتان ها بودند. این در شرایطی است 
که عشــق و همراهی هنرمنــدان تعزیه و 
مخاطبان سوگوار ســید و سالار شهیدان 
حضرت اباعبدالله الحســین)ع( در ایام ماه 
محرم و صفر به هیچ وجه تعطیل بردار نیست 
و امــروز هنرمندان تعزیه بیش از هر زمانی 
نیازمنــد حمایت مســئولان و متولیان امر 
فرهنگ برای گذران زندگی و تلاش برای 
حفظ و احیای هرچه بیشتر این آیین کهن 

ملی و مذهبی کشورمان هستند. وی افزود: 
نکته مهم تر آنکه نباید فراموش کرد هزینه 
در راســتای هنرهای آیینــی به ویژه تعزیه 
سرمایه گذاری فرهنگی است. چراکه امروز 
مــا باید میراثی را که از پدران و نیاکانمان با 
گذر از تمامی سختی ها به دست آورده ایم با 
تمام وجود به نسل های آینده منتقل کنیم تا 
بتوانیم در راستای حفظ و احیای شیوه های 
نمایش آئینی میراث داران و حافظان خوبی 

باشیم.
بعــد از دو دهه مطالبه، تعزیه 

هنوز مکانی مختص به خود ندارد
قاسمی در پایان با انتقاد از عدم وجود 

ســالن و مکانی مشــخص برای اجرای 
نمایش هــای آئینی به ویــژه در حوزه هنر 
تعزیه یادآور شــد: بیش از دو دهه است که 
در همراهی با مسئولان شهرداری و هنرهای 
نمایشــی کشور تقاضا و درخواست من و 
دیگــر هنرمنــدان پیشکســوت تعزیه، 
اختصــاص محیطی ثابــت و دائمی برای 
اجرای مســتمر هنر تعزیه اســت. چراکه 
این هنر با توجه به گســتره عظیم مخاطبان 
قابلیت اجرای مستمر در تمام روزها را دارد 
و نباید نگاه به این هنر تنها به شکل مناسبتی 
در ایامی مانند مــاه رمضان، محرم و صفر 

اختصاص داشته باشد.

قصه »عاشق پیشه« کهنه نمی شود»تبعید« بهترین فیلم جشنواره سارایوو شد
گروه سینما و تلویزیون - کارگردان مجموعه مستند »شفافیت« ضمن تشریح روند تولید 
این مجموعه، تاکید کرد در این زمینه مهمترین نکته این است که همه بدانیم شفافیت به معنای 
افشاگری و مچ گیری نیست. حمید علیداد کارگردان مجموعه مستند »شفافیت« که این روزها 
قسمت دوم آن با عنوان »خانه در تاریکی« رونمایی شده است، درباره انگیزه ساخت مستندی با 
سوژه شفافیت گفت: ایده ساخت چنین مستندی برای من از کلید واژه فساد شروع شد. زمانی که 
بحث افشاگری های مختلف درباره حقوق های نجومی مطرح می شد، یک دغدغه در ذهن من 
شکل گرفت که باید در این زمینه در قالب مستند افشاگری کنم. بسیاری از کشورها اصلًا اجازه 
نمی دهند تا کار به چنین مرحله ای برسد و سازوکاری به نام شفافیت دارند و در واقع با استفاده 
از شفافیت به نوعی از ایجاد رانت و فساد پیشگیری می کنند و در نتیجه با کلیدواژه جدیدی به نام 
»شفافیت« مواجه شدم و تصمیم گرفتم در مورد اجزای مختلف این مفهوم در ساختار مختلف 
سیاسی و اداری کشور مستند بسازم. این مستندساز ادامه داد: طی پروسه تحقیقات متوجه شدم 
سازمانی به نام »شفافیت بین المللی« وجود دارد و وقتی به داخل کشور رجوع کردم فهمیدم 
گروه اندیشکده شفافیت در ایران نیز وجود دارد و از سال ۹6 با این اندیشکده مرتبط شدم و 
هر چند هنوز طرح کلی مستند درنیامده بود اما دوست داشتم یک کار جنجالی در زمینه فساد 
مجلس و اختیارات بیش از حد نمایندگان بسازم اما بعد به این نتیجه رسیدم که فیلم جنجالی 
به همان سرعتی که جنجال سازی کرده و دیده شده، فراموش می شود. پس از صحبت با آقای 
صناعی رییس اندیشکده شفافیت ابتدا به طرح یک مستند 1۲ قسمتی و بعد به یک مستند ۷ 
قسمتی با عنوان کلی شفافیت رسیدم که یکی از قسمت های آن مربوط به مجلس می شود و با نام 
»خانه در تاریکی« رونمایی شده است. کارگردان مجموعه مستند »شفافیت« خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر 6 قسمت از این مجموعه مستند ساخته شده و تصویربرداری قسمت هفتم آن نیز با 
محوریت شفافیت در قوه قضائیه به تازگی تمام شده و مشغول کار روی مراحل فنی آن هستیم.
علیداد تاکید کرد: یکی از مهمترین مواردی که در پروســه شفافیت و تعریف دقیق آن مواجه 
شدیم بحث تعارض منافع است به گونه ای که در بسیاری از مواقع منافع عمومی به دلیل آنکه 
با منافع فردی در تعارض است نادیده گرفته شده و همین موضوع یکی از مهمترین مشکلات 
و گرفتاری های امروز کشور است.وی در ادامه توضیح داد: به عنوان مثال فکر می کردیم نظام 
اداری و ساختار سیاسی ژاپن نمونه خوبی برای به تصویر کشیدن مفهوم شفافیت و مقایسه آن 
با نمونه های داخلی است اما سفر ما به ژاپن ناموفق بود و عملًا نتوانستیم معادل سازی مناسبی 
انجام دهیم و از طرف دیگر یکی از مهمترین مشکلات ما مقاومت در برابر شفافیت بود و حتی 
نمایندگان مجلس تصورشان این بود که ما در این مستند قصد مچ گیری داریم. برای پیدا کردن 
هر نماینده مجبور بودیم بیش از ۴ روز وقت بگذاریم تا اصلًا آن نماینده را بتوانیم پیدا کنیم و 
وقتی مقابل دوربین قرار می گیرند به دلیل همان تصور غلط مچ گیری از شفافیت سخت حاضر 
به صحبت می شدند و به همین معتقدم فرهنگ سازی شفافیت در یک مدت زمان کوتاه رخ 
نخواهد داد و باید سالیان سال در این زمینه کار بشود تا مفهوم اصلی شفافیت و تفاوت آن با 
افشاگری و مچ گیری بین ارکان مختلف مدیریتی و مردم مشخص شود.علیداد با انتقاد از برخی 
مسئولان و دستگاه های رسمی درباره عدم همکاری مناسب برای ساخت این مستند، گفت: 
به صورت زبانی با هر کسی درباره سوژه مستند حرف می زدیم موافق بودند و شفافیت را اصل 
می دانستند، اما در عمل که می رسید بسیاری از افراد حاضر به صحبت درباره جزئیات نبودند. 
به اعتقاد من این رفتار با اصل شفافیت در تعارض است. حتی در بین خود نمایندگان مجلس 
نیز این اتفاق رخ داد، فراکسیون شفافیت که در مجلس قبلی شکل گرفت عمدتاً اعضای آن 
نمایندگان اصلاح طلب بودند اما وقتی مقابل دوربین قرار می گرفتند حاضر به صحبت درباره 
مصادیق و جزئیات خیلی از اتفاقات نبودند و می گفتند اگر اینقدر شفاف درباره این موضوعات 

حرف بزنیم، شورای نگهبان صلاحیت ما را برای دوره بعدی تایید نمی کند.

مستند جنجالی خیلی زود فراموش می شود

سینما و تلویزیون 8
گفت وگویی با تورج اصلانی درباره »حمال طلا«:

این فیلم برای 
نمک به زخم پاشیدن نیست

گروه ســینما و تلویزیون- تورج 
اصلانی نامی شناخته شده در سینمای ایران 
اســت که فیلمبــرداری فیلم های مختلفی 
همچون »آشــغال های دوست داشتنی«، 
»بغــض«، »قســم«، »درخونــگاه«، 
»خواب ســفید« و »توکیو بدون توقف« 
را برعهده داشته و جوایزی هم از جشنواره  
فجر، جشــنواره تخصصــی فیلمبرداران 
جهان، جشــنواره آسیاپاسیفیک، جشنواره 
سن سباستین، دهوک و شب های سیاه تالین 

گرفته است.
او چند سال بعد از »جینگو«، دومین 
فیلم خود را با نام »حمال طلا« در جشنواره 
فجر سال قبل رونمایی کرد و اخیرا هم در این 
روزهــای کرونایی آن را راهی اکران آنلاین 

کرده است.
اصلانی درباره اینکه چه شد فیلمش 
را خیلــی زود به اکران آنلاین رســاند و آیا 
برنامه ای برای ادامه حضور جشنواره ای آن 
نداشت؟ بیان کرد: از آنجا که شیوع کرونا بر 
همه برنامه ریزی ها در جهان تاثیر گذاشته، 
بر کار ما نیز اثر خود را گذاشــت و در حالی 
که ســال گذشــته قرارداد پخش فیلم را با 
شرکت فیلمیران بســته بودم تا بعد از عید 
فطر »حمال طلا« در سینماها اکران شود، 

مجبور به اکران انلاین شدیم. درواقع با توجه 
به وضعیت ســینماها و خالی شدن سالن ها 
و جمع هراســی پیش  آمده و اینکه دوست 
داشتم فیلمی که ساختم دیده شود، به نظرم 
آمد اکران آنلاین می تواند شرایطی را پیش 

آورد که تا حدی از این چالش عبور کنیم.

وی ادامــه داد: مــن اصــولا بــرای 
جشــنواره ها فیلم نمی ســازم بلکه برای 
مخاطــب می ســازم و علاقه مندم که مردم 
آن را زودتــر ببینند. وقتی هم در ایران فیلم 
می سازم مردم ایران در اولویت هستند و این 
موضوع اهمیت بیشتری نسبت به حضور 
فیلم در جشــنواره های خارجی داشــت. 
»حمال طلا« حرف مخاطب ایرانی است و 

حق آن ها هم است که فیلم را ببینند.

وقتی تلویزیون وانمود می کند 
سینما تعطیل است

او در پاسخ به این که آیا تا الان از اکران 
آنلاین فیلم راضی بوده است یا خیر؟ گفت: با 
توجه به آمار بازید، درصد رضایت مخاطب 
از فیلم بالا بوده و این برای من خوشحال کننده 
است که تماشاگران توانستند با فیلم ارتباط 

برقرار کنند، اما از نظر تبلیغات اوضاع خوب 
نیســت تا مخاطب بیشــتری جذب شود، 
چون متاسفانه شرایط من به عنوان تهیه کننده 
و سرمایه گذار به گونه ای نیست که تبلیغات 
محیطی گســترده ای داشته باشم تا به دیده 
شدن بیشتر فیلم کمک شود. سینمای مستقل 
معمولا از بعُد تبلیغات آسیب می بیند، حتی 
اگر فیلم های درخشانی در این بخش تولید 
شوند. من هم مثل خیلی از فیلمسازان مستقل 

از امکان تبلیغات محیطی محروم هســتم و 
فقط امیدوارم که مخاطبان مُبلغ فیلم باشند.

اصلانــی اضافه کرد: در این باره حتی 
تلویزیون هم همکار خوبی برای ســینمای 
ایران نیســت و بیشــتر یک رقیب است تا 
همکار، آن هم رقیبی که پایش را از گلیم خود 
فراتر دراز می کند و به حریم فرهنگی توجه 
نمی کند. متاسفانه تلویزیون هیچ حمایتی از 
سینما بخصوص سینمای مستقل و اجتماعی 
نمی کند در حالی که خود من برای ساخت 
این فیلم هیچ حمایتی از هیچ ارگانی نگرفتم 
و کاملا با هزینه شخصی اثرم را ساختم. این 
در حالی است که تلویزیون وانمود می کند 
که اصلا سینما تعطیل است. سینما بخشی 
از این فرهنگ است که با تعطیلی آن بخش 
زیادی از فعالانش بیکار می شــوند و برایم 
سوال است که چطور می توانیم برای مراسم 
محرم همه کنار هم باشیم ولی در سالن سینما 
با رعایت پروتکل ها نمی توانیم کنار هم فیلم 
ببینیم؟ این سوال من با احترام به تمام آیین ها 
و مناسک مربوط به ماه محرم است ولی این 
نوع تبعیض بین هنر و فرهنگ و آیین به نظرم 
نابرابر اســت، چون هر کدام در جای خود 
بخشی از فرهنگ این مملکت هستند و به جا 

می توانند اتفاق بیفتند. 

تعفن در »حمال طلا« بازسازی 
واقعیت است

وی در بخشی دیگر از این گفت وگو 
در پاسخ به اینکه چطور شد سراغ ساخت 
فیلــم »حمــال طلا« رفت کــه موضوع 
خاصی دارد و نســبت به خیلــی دیگر از 
فیلم های سینمای ایران صحنه های عریان تر 
و متعفنی از جامعه را نشــان می دهد گفت:  
این فضای تعفن در فیلم بیشــتر بود چون 
باید بتوان واقعیت را خوب بازسازی کرد و 
نمایش داد، حال چه خوشــایند باشد و چه 
نباشــد. مهم برابری کردن با واقعیت است 
و مــن انتخاب کردم کــه دقیقاً همین فضا 
روایت شــود؛ فضایی که کارگرهای آن در 
تعفن بدی کار می کنند، البته ناچارند چون 
این کار شغل شــان است. من در واقع یک 

شــغل را به تصویر کشیدم و ممکن 
است مخاطبان ســینما به آن عادت 
نداشــته باشند؛ عادتی که به نظرم ما 
برای او ایجاد کرده ایم. اگر در سینما 
تنوع نگاه داشته باشیم مخاطب هم 

تنوع نــگاه پیدا می کند. آنچه 
در »حمال طلا« می بینید یک 
محیط کاری است که آدمهایی 
در آن شغل کار می کنند و همه 

هم وطنان ما هستند.
اصلانــی در ادامــه درباره 
اینکه با این نگاه خاص در سینما و 

اکران آنلاین فیلم چقدر به برگشت 
سرمایه امید دارد و چقدر دیده شدن 

و حــرف فیلم برایش در اولویت بوده 
است؟ پاسخ داد: اصولاً به فیلم هایی که 

می سازم نگاه تجاری ندارم نه اینکه 
استقبال نکنم ولی بیشتر دوست 

دارم وقتــی حرفی برای گفتن 
دارم آن را بگویــم حال برای 
یک نفر یــا یک جمع کثیر. 
فکــر می کنم وقتش بود که 
این فیلــم با حرفی که دارد 
اکران شــود البتــه نه برای 

اینکه نمک به زخم مخاطب بپاشــد، چون 
بیــش از ۷0 درصد جامعه با تمام شــرایط 
تلخی که در فیلم »حمال طلا«ست،  دست 
به گریبان هســتند. با این حال امیدوارم این 
نوع فیلم ها دیده شوند و مسئولان و تصمیم 
گیرندگان در بخش اقتصاد، نگرش دیگری 
درباره مدیریت اقتصادی کشــور داشــته 
باشند و بدانند ســرمایه های زیادی در این 
مملکت هست و کارگران نجیب و شریف 
با سخت ترین شرایط کار می کنند و مهم این 
است که آن ها بتوانند به درستی شرایط کار 

ایجاد کنند.
او تاکید کــرد: بنابراین برای من مهم 
اســت که اول فیلم خوبی داشــته باشم تا 
مخاطب آن را ببیند و حرفش شــنیده شود. 
طبیعتاً در این فیلم ســرمایه شخصی من در 

خطر است و خودم مثل کاراکتر اصلی فیلم 
هستم که کل سرمایه اش را باخته است. اگر 
من هم با سرمایه فیلم سکه خریده بودم الان 
وضع خیلی بهتری داشتم ولی آن بهتر بودن 
وضع فقط به لحاظ عددی خواهد بود و به 
لحاظ روحی در حال من تاثیری نداشــت. 
وقتی حال جمع و اطرافیانم خوب نباشــد 

این اعداد مفهومی ندارند.
بــا  فیلمســازی  راه  ادامــه 

»بی سرزمین«
تورج اصلانی در پایان این گفت وگو 
درباره قصدش برای ادامه مسیر فیلمسازی 
توضیح داد: فیلمسازی و کارگردانی رشته 
تحصیلی من بوده و با وجود اینکه ســال ها 
بــه عنوان مدیر فیلمبــرداری کار کردم به 

کارگردانــی هم فکر می کردم. من از 

طریق فیلمسازی وارد سینما شدم و نیاز به 
تجربه داشتم که پشت دوربین بودن در این 
سال ها به تجربه های من اضافه کرد. هر کدام 
از فیلم هایی که فیملمبرداری کردم در کنار 
اینکه یک کار بوده، برای من یک درس هم 
بود و در تمام این ســال ها در هر پسُتی که 
بودم خود را دانشجوی سینما می دانستم و 
بســیار یاد گرفتم. الان هم سعی می کنم از 
آموخته هایی که دارم قصه هایی را که در ذهن 
دارم در قالب سینما روایت کنم. بعد از "حمال 
طلا" هم فیلم دیگری با نام »بی سرزمین« 
به عنوان محصول مشــترک با کشور عراق 
و ســوریه ساختم که فعلا در مرحله پست 

پروداکشن است.
کارگردان فیلم »حمال طلا« با بیان اینکه فیلمش "روایت شغلی از کارگران این مملکت است و قصد نمک به زخم پاشیدن ندارد"، 

از بی توجهی تلویزیون به حریم فرهنگی سینما انتقاد کرد و آن را نه یک همکار ، بلکه رقیبی دانست که پا را از گلیم خود فراتر گذاشته است.

ســینما بخشــی از این فرهنگ اســت که با تعطیلی آن بخش زیادی از 
فعالانش بیکار می شــوند و برایم ســوال اســت که چطور می توانیم 
برای مراســم محرم همه کنار هم باشــیم ولی در سالن سینما با رعایت 
پروتکل ها نمی توانیم کنار هم فیلم ببینیم؟ این ســوال من با احترام به 
تمام آیین ها و مناســک مربوط به ماه محرم است ولی این نوع تبعیض 
بین هنر و فرهنگ و آیین به نظرم نابرابر اســت، چون هر کدام در جای 
خود بخشی از فرهنگ این مملکت هستند و به جا می توانند اتفاق بیفتند. 
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گروه سینما و تلویزیون-بردن جایزه 
اسکار برای یک بازیگر مهم است؛ چرا که 

باعث متمایز شدن او از سایرین می شود.
دریافــت جایزه اســکار برای یک 
بازیگر بســیار مهم اســت؛ چرا که او را به 
ســوی راه جدیدی هدایت می کند و زمینه 
حضورش در نقش های مهمتر و فیلم های 
بزرگتــر را فراهم می آورد. به همین خاطر 

کسب جایزه اسکار کار آسانی نیست.
در حالی که هر ســال بــه بازیگران 
مختلفی جایزه داده می شود، در طول تاریخ 
۹۲ ساله اسکار اندک بازیگرانی هستند که 
این جایزه را بیش از دوبار دریافت کرده اند.

در حــال حاضر رکورد این جایزه به 
کاترین هپبورن تعلق دارد. کسی که ۴ جایزه 
اسکار دریافت کرده و سابقه 1۲ نامزدی را 
در این جوایز دارد. البته در این گزارش تنها 

به بازیگران مرد اشــاره خواهد شــد که بر 
اساس تعداد برنده شدن اسکار و در نهایت 

میزان نامزدی آن ها رتبه بندی شده اند.
شــان پن: ۲ جایزه اســکار )۵ 

نامزدی(
شــان پن بازیگــری را از دهه هفتاد 
میلادی آغاز و دو جایزه اســکار دریافت 
کرده اســت. یکــی از آن ها مربوط به فیلم 
»رودخانه مرموز« در سال ۲00۴ و دیگری 
به فیلــم »میلک« در ســال ۲00۸ مربوط 
می شود. او برای ســه فیلم دیگر از جمله 
»راه رفتــن مرد مرده« هم توانســت، نامزد 

اسکار شود.
تام هنکس: ۲ جایزه اســکار )۶ 

نامزدی(
هنکس دو جایزه اســکار خود را به 
صورت متوالی برای فیلم های »فیلادلفیا« 

و »فارســت گامپ« به ترتیب در سال های 
1۹۹۴ و 1۹۹۵ دریافــت کرد. اولین تجربه 
نامــزدی او در اســکار به فیلم ســینمایی 
»بزرگ« محصول سال 1۹۸۸ باز می گردد. 
او برای ســه فیلم »نجات ســرباز رایان«، 
»دورافتــاده« و اخیراً هم بــرای »یک روز 
خــوب در محله« نامزدی ایــن جایزه را 

تجربه کرده است.
مایکل کین: ۲ جایزه اســکار )۶ 

نامزدی(
کین، دیگر بازیگری که دوبار اسکار 
گرفته اولین جایزه اش را برای فیلم سینمایی 
»هانــا و خواهرش« دریافت کرد و دومین 
جایزه اش را نیز برای فیلم سینمایی »قوانین 
خانه سایدر« در ســال ۲000 گرفت. این 
بازیگر که اکنون ۸۷ ساله است، در میان ۲0 
بازیگر پولساز سینما قرار دارد. جدیدترین 

فیلم او »انگاشته« کریستوفر نولان است.
داستین هافمن: ۲ جایزه اسکار 

)۷ نامزدی(
در حالــی که او تنها بــرای دو فیلم 
»کرامر علیه کرامر« و »مرد بارانی« توانسته 
جایزه اسکار ببرد، سابقه هفت بار نامزدی 
اسکار را دارد. »سگ را بجنبان« و »توستی« 
دو مورد از فیلم های او اســت که توانسته با 
آن ها نامزد اسکار شود. این بازیگر به خاطر 
صداپیشگی انیمیشن »پاندای کونگ فو کار« 

هم شناخته می شود.
رابرت دنیرو: ۲ جایزه اســکار 

)۸ نامزدی(
یکــی از مورد احترام ترین بازیگران 
ســینما، رابرت دنیرو است که در گروه دو 
اسکاری ها قرار می گیرد. جوایز او به دو فیلم 
سینمایی »پدرخوانده ۲« و »گاو خشمگین« 

بر می گردد. شش نامزدی دیگر او مربوط به 
فیلم سینمایی »راننده تاکسی«، »شکارچی 
گوزن«، »تنگه وحشــت«، »مرد ایرلندی«، 

»بیداری ها« و »دفترچه امیدبخش« است.
دنــزل واشــینگتن: ۲ جایزه 

اسکار )۸ نامزدی(
تنها سیاه پوستی که در تاریخ اسکار 
توانســته دوبار برنده جایزه اســکار شود، 
دنزل واشنگتن است. او هشت بار نیز سابقه 
نامزدی ایــن جایزه را در کارنامه اش ثبت 
کرده است. اولین جایزه او به فیلم سینمایی 
»افتخار« در سال 1۹۹0 و دومین جایزه نیز 
به »روز تمرین« محصول ســال ۲00۲ باز 
می گردد. اولین نامزدی او در سال 1۹۸۸ با 

فیلم »آزادی را فریاد کن« رقم خورد.
جک لمون: ۲ جایزه اســکار )۸ 

نامزدی(

نامزدی های او از ســال 1۹60 آغاز 
شد و تا ســال 1۹۷۴ ادامه داشت. او برای 
فیلم های »آقــای رابرتس« و »ببر را نجات 
بــده« دو جایــزه خــود را دریافت کرده 
اســت. لمون که در ســال ۲001 و در سن 
۷6 ســالگی جان خود را از دست داد، در 
فیلم های محبوب زیادی بازی کرد که البته 

نامزد اسکار نشدند.
مارلون براندو: ۲ جایزه اسکار 

)۸ نامزدی(
مارلون برانــدو در کارنامه طویل و 
طولانی اش توانسته دو جایزه اسکار ببرد و 
هشت بار نامزد شود. یکی از اسکار های او 
به بازی در فیلم سینمایی »پدرخوانده« در 
ســال 1۹۷۳ تعلق گرفت؛ اما دیگر جایزه 
اســکار قبل از پدر خوانده در سال 1۹۵۵ 

برای فیلم »در بارانداز« به وی اهدا شد.

اسپنســر تریســی: ۲ جایزه 
اسکار )۹ نامزدی(

تریسی در بین بازیگرانی که دو جایزه 
اسکار گرفته اند، بیشترین نامزدی را دارد. او 
برای »ناخدا های دلیر« و »شهرک پسرها« به 
ترتیب در ســال های 1۹۳۸ و 1۹۳۹ اسکار 
دریافت کرد. او اولین نامزدی اسکار خود را 
هم در سال 1۹۳۷ با فیلم »سان فرانسیسکو« 
رقم زد. او آخرین جایزه اسکارش را پس از 

مرگش دریافت کرد.
دنیل دی لوئیــس: ۳ جایزه )۶ 

نامزدی(
دنیــل دی لوئیــس، رزومــه کاری 
چشــمگیری دارد. او از 6 باری که توانسته 
در بین نامزد های اســکار حضور پیدا کند، 
موفق شــده سه جایزه را کســب کند. او 
نخســتین جایزه خود را با فیلم »پای چپ 

من« در سال دریافت کرد و دو دهه بعد در 
سال ۲00۸ با فیلم »خون به پا خواهد شد« 
و سال ۲01۳ با فیلم »لینکلن«، باز هم موفق 

به کسب جایزه اسکار شد.
جک نیکلسون: ۳ جایزه اسکار 

)۱۲ نامزدی(
نقش آفرینــی او در فیلم های زیادی 
مورد تحسین واقع شده است. نیکلسون ۳ 
جایزه اســکار دارد و از لحاظ نامزدی این 
جایزه هیچ یــک از بازیگران مرد حتی به 
او نزدیک هم نیســتند. اولین حضور او به 
عنوان نامزد  بهترین بازیگری در اســکار، 
ســال 1۹۷0 و با فیلم »ایــزی رایدر« رقم 
خورد. او برای »دیوانه از قفس پرید« اولین 
جایزه اسکار را گرفت و دو اسکار دیگرش 
به خاطر نقش آفرینی در فیلم های »بهتر از 

این نمیشه« و »شرایط مهرورزی« بود.

۱۱ بازیگر مرد خارجی که بیشترین اسکار را برده اند

هنرمند پیشکسوت:

هزینه برای تعزیه، سرمایه گذاری فرهنگی است


